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Plzeň bude ve dnech 21.–22. zá- 
ří poprvé hostit mezinárodní 
knižní veletrh a  literární festi-
val Svět knihy. Na své si přijdou 
milovníci beletrie, non-fiction 
a vzdělávací literatury, ale i dis-
kuzí a setkávání s autory. Během 
veletrhu bude možné potkat 
například Josefa Formánka, Ji-
řího Grygara, Galinu Miklínovou, 
Alenu Mornštajnovou či Tomáše 
Sedláčka, švédského spisovate-
le Jana Guillou či polské autory 
Mariusze Szczygiela, Zbigniewa 
Czendlika a Mariusze Surosze. 
Účast na veletrhu přislíbil také 
čínský disident a  spisovatel 
Liao I-wu, který se během své-
ho pobytu v Plzni setká s hejt-
manem Josefem Bernardem 
v  sídle Plzeňského kraje. Na 
všechny návštěvníky čeká velký 
výběr domácí knižní produkce 
za zvýhodněné ceny. Hlavní část 

programu se koná v DEPO2015, 
čtení budou probíhat také v uni-
kátních Loosových interiérech či 
areálu Plzeňského Prazdroje. Za-
jímavé doplnění představují do-
provodné výstavy: expozice Po-
cta Rychlým šípům připomene 
80. výročí založení populárního 
chlapeckého klubu, ke komiksu 
se vztahuje i Punťa: zapome- 
nutý hrdina českého komiksu 
(1934–1942). Léta komunistické-
ho režimu představí Fotbal v un- 
dergroundu a  Příběhy 20. sto- 
letí. Návštěvníci veletrhu bu-

dou mít zároveň vstup zdarma 
na výstavu 100PY: Sto let očima 
pěti generací. Areál DEPO2015 
se nachází v  Presslově ulici 
u řeky Radbuzy. Otevřeno bude 
po oba dny 9:00–19:00. Více na 
www.svetknihy.cz.
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Nový knižní veletrh přiveze do Plzně světové autory

SOUTĚŽ O 5 KNIH od autor-
ky Gemma Liviero: Zlomení 
andělé  (historický román).
Soutěžní otázka zní: Jedním 
z hostů 1. mezinárodního 
knižního veletrhu a  literár-
ního festivalu Svět knihy  
Plzeň se stal čínský spiso-
vatel a  aktivista Liao I-wu, 
který musel v roce 2011 ode-
jít do exilu. V jaké evropské 
zemi momentálně žije?
Odpovědi zasílejte na email 
redakce@plzensky-kraj.cz  
do 26. 9. 2018



Letos slavíme. Slavíme kula-
té výročí. Slavíme velkolepě, 
protože sto let si to zaslouží. 
Naše republika má sté naro-
zeniny a to prostě za oslavu 
stojí!

Také Plzeňský kraj se při-
pojil k oslavám a  jako dárek 
pro všechny jeho obyvatele 
připravil velkolepé přesta-
vení opery, té klasické a  ty-
picky české - opery Prodaná 
nevěsta od Bedřicha Sme-
tany. Na náměstí 7. září při-
šlo skoro deset tisíc lidí a já 
doufám, že si všichni tento 
„dárek od kraje“ užili stejně 
jako já. Tímto ovšem oslavy 
nekončí, právě naopak! V pá-
tek 28. září si připomeneme 
100 let od vzniku republiky 
na zámku Zbiroh, kde kraj 
přichystal pro veřejnost akci 
spojenou s  výstavou histo-
rických vozidel. Pak oslaví- 
me výročí koncertem Voj-
těcha Dyka, který vystoupí  
26. října na náměstí Repub-
liky v  Plzni. Protože se také 
jedná o  dárek, je vstup pro 
všechny zdarma.

Slavte s námi!

Josef Bernard
hejtman Plzeňského kraje

redakce@plzensky-kraj.cz
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Plzeň si důstojně připomněla 
50leté výročí invaze vojsk Var- 
šavské smlouvy, která 21. srp- 
na 1968 vtrhla na území Česko-
slovenska a  zahájila okupaci. 
Důsledkem vpádu vedeného So- 
větským svazem bylo 137 ofi- 
ciálně zavražděných Čechů 

a  Slováků, kteří zemřeli do 
konce roku 1968. Jejich jmé-
na uctili účastníci happeningu 
před výstavní síní Masné krá- 
my v den výročí zahájení inva- 
ze. Na chodník byla napsána 
jména zabitých a  u  každého 
z nich byla zapálena symbolic-

ká svíčka. Před happeningem 
proběhla v Masných krámech 
vernisáž ojedinělé výstavy 
uměleckých děl, kterými čes-
koslovenští umělci reagovali 
na invazi a následnou okupa-
ci Československa Sovětským 
svazem.  

Padesát let od srpnové invaze 

Akademie individuálních spor- 
tů (AIS) Plzeňského kraje bilan-
cuje první půlrok své činnosti. 
Výčet úspěchů našich sportov-

ců počínaje mistrovstvím ČR až 
po evropská a světová mistrov-
ství dokumentuje oprávněnost 
vzniku AIS. Během půlročních 

sportovních klání získali spor-
tovci z  našeho kraje celkem  
83 medailí z mistrovství ČR a dal-
ší úspěchy v Evropě i ve světě.

Skvělá bilance Akademie individuálních sportů 

Atletika
13 medailí MČR – zlatí: 
Forejt J., Forejt M., 
Skypalová K., Píchalová B.
MSJ – Skypalová K. 7. místo, 
Forejt j. 9. místo
Badminton 
Louda J. – mistr ČR 
mezi muži
Cyklistika
19 medailí MČR – zlatí: 
Burlová K., Soustružníková N., 
Spěšná S., Kelemen Petr
Spěšná S. – zlatá na ME MTB 
Kelemen Petr – 3x 4. místo 
na ME juniorů na dráze

Golf
3 medaile MČR
Koželuhová T., Hrubý P. 
- 4. a 6. místo na ME
Judo
2 medaile MČR – zlatá 
Paulusová M. + 3. místo 
na Evropském poháru
Lyžování
4 medaile MČR – zlatý 
Kočandrle M.
Moderní pětiboj
Píclová V. 3. místo ČP 2018 
+ reprezentace na ME
Plavání
22 medailí MČR – zlaté: 
Štemberová K., Tondrová V., 
Zekuciová Iz.

Sportovní střelba
8 medailí MČR – zlatá 
Kokošková D. + Sochor J. 
– nominace na MS 
Stolní tenis
7 medailí MČR – zlatá 
Sommerová H., 
+ účast na ME kadetů: 
Sommerová H., 
Květon O.
Tenis
3 medaile MČR
Forejtek J. – zlatý 
na ME U18
Triatlon
Vargová P. – juniorská 
mistryně světa v terénním 
triatlonu
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Bezpečnější 
průmyslové zóny
Jeden milion korun si mezi 
sebe rozdělí obec Koste-
lec a město Kladruby, a to 
na zajištění bezpečnosti 
v  souvislosti s  rozvojem 
průmyslových zón. Cílem 
kraje je zlepšení bezpeč-
nosti obyvatel a  návštěv-
níků kraje v oblastech, kde 
vznikly průmyslové zóny, 
čímž došlo k nárůstu na-
rušování veřejného pořád-
ku. Obce díky dotaci bu-
dou moci prostřednictvím 
smlouvy s Městskou policií 
Stříbro posílit počty stráž-
níků.

Pět milionů 
na sport 
Plzeňský kraj ve druhém 
kole dotací pro sport roz-
dělí pět milionů korun. 
Celkem bude podpořeno 
89 subjektů, které zajišťují 
v kraji nejrůznější sportovní 
aktivity. Například částku 
200 tisíc korun získá Pla-
vecký klub Tachov na pod-
poru závodního a  kondič-
ního plavání, stejnou sumu 
obdrží na soutěže a závody 
Krajský svaz lyžařů Plzeň-
ského kraje. Po sto tisících 
korunách získají například: 
Vodácký oddíl „7“, Tělocvič-
ná jednota Sokol Klatovy, 
Krasobruslařský klub Ro-
kycany nebo Nadační fond 
Volejbal Plzeň.

Kraj pomůže 
Cebivi s hrází
V květnu se obcí Cebiv pro-
hnala blesková povodeň, 
která poškodila hráz rybní-
ka. Kraj obci pomůže část-
kou 42 tisíc korun na opravu 
hráze z dotačního programu 
„Finanční podpora obnovy 
území Plzeňského kraje po-
stiženého pohromou“. 

Senioři mohou studovat i v Dobřanech

Začátek nového akademic-
kého roku znamená pro Zá-
padočeskou univerzitu také 
start dalšího semestru oblí-
bené Univerzity třetího věku. Na 
všech jejích pobočkách v Plzeň- 
ském i Karlovarském kraji vlo-
ni vzdělávala 2 241 seniorů či 
osob ve třetím stupni inva-
lidního důchodu a  letos jich 
pravděpodobně ještě přibude. 
Univerzita třetího věku totiž 
otevírá novou, už čtrnáctou 
pobočku v Dobřanech.

Vybrané kapitoly z malířství 
a sochařství, Egyptologie, Cír-
kevní dějiny, Historie Česko-
slovenska nebo Dějiny opery 

- to je jen zlomek z celkových 
33 oborů, jež letos univerzita 
nabízí studentům v  Plzni. Na 
jejich kolegy z  Dobřan čeká 
zatím jen jediný, zato osvěd-
čený obor Regionální historie 
a archeologie Dobřan a okolí. 

Univerzita třetího věku Zá-
padočeské univerzity v  Plzni 
má tradici od roku 1992 a síd-
lí kromě Plzně a Dobřan ještě 
v  Tachově, Spáleném Poříčí, 
Plasích, Klatovech, Stříbře, 
Zbirohu a Rokycanech. V Kar-
lovarském kraji ji studenti na-
jdou v  Chebu, Aši, Karlových 
Varech, Sokolově a  Marián-
ských Lázních.

Ve Zbirohu se letos budou 
moci věnovat Genealogii či Psy-
chologii pro každý den, v  Ta-
chově Přírodě Českého lesa, ve 
velmi aktivních Klatovech mají 
na tento akademický rok při-
praveno hned osm oborů, mezi 
nimi například Památky a  pa-
mátkové rezervace v  Plzeň-
ském kraji, práci s  počítačem 
nebo Feuersteinovu metodu 
instrumentálního obohacování.

Zápisy pro Univerzitu třetí-
ho věku se konaly první záři-
jový týden. Zájemci o studium 
se ale mohou stále hlásit, na 
mailové adrese u3v@rek.zcu.cz, 
kde získají veškeré informace.

Koncem září se v  DEPU2015 
v  Plzni otevře nová městská 
tržnice. Její součástí bude mj. 
i  Venkovský dům Plzeňského 
kraje, který představí zajíma-
vosti celého kraje, tipy na výlety 
a pozvánky na kulturní akce, ale 
také šikovné řemeslníky. 

Venkovský dům budou pro-
vozovat místní akční skupiny, 
tzv. MASky, které v regionu 
působí. Celkem je jich jede-
náct. Záměrem celoroční pre-
zentace je přiblížit občanům 
i  návštěvníkům města Plz-
ně pestrou nabídku venkova. 

„V  prvních měsících se sou-
středíme především na blízké 
okolí Plzně, postupně pak díky 
zapojení dalších MAS bude-
me mapovat celé území kraje,“ 
říká Jan Bostl, předseda MAS 
Radbuza, která bude projekt 
koordinovat. V  industriálním 
prostoru bývalého skleníku 
již od počátku návštěvníci na-
jdou řemeslné výrobky nositelů 
značky Místní výrobek ze zápa-
du Čech a  Regionální potravi-
na Plzeňského kraje. „Zatím to 
budou pouze potraviny trvan-
livé. Hlavním cílem ale je dát 

návštěvníkům informace o tom, 
kde jsou vyráběné, jakým způ-
sobem a pokud budou mít zá-
jem, tak informace a  kontakty 
na místa v Plzeňském kraji, kam 
se mohou jet na výrobu podívat 
a vybrat si z daleko větší nabíd-
ky, než se může vejít do našeho 
prostoru v DEPU,“ dodává Bostl. 
Část prostoru bude vyhrazena 
pro krátkodobé prezentace ře-
meslníků, projektů nebo třeba 
řemeslných výrobků studentů 
středních škol zřizovaných 
Plzeňským krajem, který je 
partnerem celého projektu. 

Venkovský dům Plzeňského kraje v Tržnici DEPO2015
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O prázdninách měli hasiči v na-
šem kraji napilno. Suché a hor-
ké počasí nahrávalo požárům 
v  přírodě, k  nimž vyjížděli více 
než dvěstěkrát. Ačkoli v  srpnu 
vydal Český hydrometeorologic-
ký ústav varování před nebez-
pečím požárů a  byly zpřísněny 
podmínky pro rozdělávání ohňů, 

vyjížděli hasiči k nenahlášeným 
pálením a  nedohašeným ohni-
štím. Celkem šlo o  102 požá-
rů lesního porostu a  hrabanky 
a 105 požárů trávy a polí. Šest-
krát zasáhl oheň i zemědělskou 
techniku, což si vyžádalo škody 
ve výši přesahující pět milionů 
korun.        

Chocomyšl opraví 
požární zbrojnici 
Hasiči v Chocomyšli se do-
čkají rekonstrukce své zbroj-
nice. Kraj jim poskytne více 
než 1,7 milionu korun v rám-
ci společného dotačního 
programu Ministerstva vnit-
ra – generálního ředitelství 
HZS a  krajů. Dle podmínek 
dotace má činit příspěvek 
kraje na rekonstrukci zbroj-
nice 2/3 výše dotace, kterou 
poskytne Ministerstvo vni-
tra. Rekonstrukce zbrojnice 
v  Chocomyšli vyšla na více 
než pět milionů korun.

Obce obnoví 
památníky 
Celkem 16 obcí bude moci 
díky navýšené částce v do-
tačním programu „Podpo-
ra péče o  pomníky, váleč-
né hroby a pietní místa na 
území Plzeňského kraje“  
obnovit pomníky padlým 
či obětem válek. Ve druhém 
kole programu bude rozdě-
leno bezmála osm set tisíc 
korun. Sto tisíc na restauro-
vání sochařské výzdoby pa-
mátníku dostane například 
město Sušice. Obec Díly 
zase díky osmitisícové do-
taci obnoví památník pad-
lým 1. sv. války. 

Z Jednoty
Lékařský dům
Dotace ve výši 40 milionů 
korun přispěje na přestav-
bu a  rekonstrukci býva- 
lé administrativní budovy 
Jednoty Plasy na Lékařský 
dům. Dvoupatrovou budo-
vu, která se zvýší o  jedno 
patro, vlastní město Plasy 
a poskytovatelům zdravotní 
péče bude prostory prona-
jímat. Vznikne tak poliklini-
ka s RTG zařízením, která 
dosud v regionu severního  
Plzeňska chyběla. 

Hořelo v lesích i na polích

Víte, že…
…v prvním pololetí letoš-
ního roku se zvýšil po-
čet zahraničních turistů 
v  hromadných ubytova-
cích zařízeních o  30,3 % 
oproti loňsku? Ve srovnání 
s rokem 2016 je to dokon-
ce o 42,8  %. Nejvíce jich 
přijelo z  Německa, Číny, 
Slovenska, Polska a  Ra-
kouska. Celkem Plzeňský 
kraj v  daném období na-
vštívilo 368 783 hostů.

Podzim bude znít krásnou hudbou
Od 16. září do 2. listopadu se 
uskuteční první ročník mezi-
národního hudebního festi-
valu Plzeňský podzim. Jeho 
pořadatelem je Česká píseň 
Plzeň, a tak nikoho asi nepře-
kvapí, že jde o festival klasic-
ké hudby a sborového zpěvu. 

Festival Plzeňský podzim 
vznikl z  přání a  potřeby mít 
v Plzni festival, který propagu-
je píseň a  zpěv, tradici sborů 
v západních Čechách a z touhy 
smíšeného pěveckého sboru 
Česká píseň uvádět v Plzni kan-
táty, oratoria a větší mše, pro-

vádět světové premiéry nových 
skladeb, pozvat další sbory ke 
spolupráci, podpořit spolupráci 
amatérských a profesionálních 
těles, propojit jednotlivé orga-
nizace a  spolky zaměřující se 
na hudbu, propagovat vynikající 
a zajímavé interprety písní v re-
citálech – pořádat mezinárodní 
festival zpěvu. Protože rok 2018 
je významným výročím česko-
slovenského státu a  státnosti, 
bylo zvoleno téma Českoslo-
venské století.

Festival zahájí 16. září pěvec-
ký workshop Mirky Novak v Me-

ditační zahradě. Během října 
pak uvede třeba Prvorepubliko-
vé reminiscence v podání mez-
zosopranistky Markéty Cukrové 
za klavírního doprovodu Kristý-
ny Znamenáčkové, Česko-slo-
venský recitál Romana Janála 
nebo koncert sboru Česká pí-
seň Plzeň se sólisty Andreou 
Frídovou, Janou Pioreckou, To-
mášem Kořínkem a  Jakubem 
Hliněnským. 

Festival se koná pod záštitou 
náměstka hejtmana Vladislava 
Vilímce. Více informací najdete 
na www.plzenskypodzim.cz. 

Kraj podpoří 
malé prodejny 
v 31 obcích 
Vůbec poprvé Plzeňský kraj 
vypsal dotační titul na za-
chování prodejen v malých 
obcích do 500 obyvatel. 
S žádostí uspělo 31 obcí, 29 
obcí žádalo pro kamennou 
prodejnu, 2 žádosti byly pro 
prodejny pojízdné. Celkem 
si obce rozdělí 1 298 000 Kč. 
Dotaci lze využít na úhradu 
energií, mzdy prodavačky, 
případně na příspěvek pro-
vozovateli prodejny. 
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Mezinárodní úspěchy seniorských sportovců
Poděkování za reprezenta-
ci kraje, děkovný pamětní list 
a  drobné dárky obdrželo po-
čátkem září od hejtmana osm 
sportovců, kteří reprezentovali 
náš kraj na třetím ročníku Mezi-
národních sportovních her se-

niorů ČR. Tým složený ze tří žen 
a pěti mužů zvítězil potřetí, a to 
s velkým náskokem 17 bodů na 
druhý tým z Moravskoslezské-
ho kraje. Klání probíhá v deseti 
disciplínách, každý sportovec 
soutěží ve všech disciplínách 

a  body se pak sčítají dohro-
mady. V letošním roce se me-
zinárodních her účastnily také 
týmy Slovenska, Polska a Ma-
ďarska. V  Plzeňském kraji by-
chom ovšem úspěšných spor-
tovců – seniorů našli mnohem 

víc. Například Jiří Horník z Vej-
prnic u  Plzně vybojoval zlatou 
medaili na Mistrovství Evropy 
v klasickém „benčpresu“ v jeho 
kategorii Masters 4, kterou tvoří 
sportovci starší sedmdesáti let. 
Zvítězil výkonem 127,5 kg. 

Venkov je třeba propagovat
Hlavním úkolem Plzeňského 
kraje je udržet mladé lidi na 
venkově. Jinak kraj nemůže vů-
bec fungovat. Takhle pregnant-
ně definuje vizi rozvoje kraje 
náměstek hejtmana Ivo Grüner. 
Jak toho chce docílit? 

„Kraj samotný a ani jednotlivá 
větší města to nezvládnou. Ne-
zbytná je pomoc z centra,“ říká 
a vysvětluje, že je nutné na ven-
kově udělat atraktivní podmín-
ky pro život, aby mladé lidi ne-
lákaly příměstské aglomerace. 
„Za posledních deset let vidím, 
jak se sem stěhují. A až přijde 
hospodářský pokles, bude se 
situace zhoršovat,“ dodává. Po 
současných ekonomicky sil-
ných letech totiž propad určitě 
přijde. Tím se lidé z okolí, kteří 
splácejí nemalé hypotéky, ocit-
nou v  problémech a  budou si 
hledat práci jinde – ve městě. 
A tomu chce Plzeňský kraj za-
bránit. „Musíme proto investo-
vat do kvalitních silnic i doprav-
ního spojení, do sítě praktických 
a dětských lékařů, do škol, ob-
čanské vybavenosti a obchodů, 
ale i  do možností atraktivního 
trávení volného času. Protože 
dnes už mladé lidi nezajímá jen 
bydlení a práce, ale o tom, kde 
budou žít, rozhoduje i to, jak se 
tu budou moci bavit po práci 
a zda tu najdou zábavu i jejich 

děti,“ říká naléhavě předseda 
výboru krajského zastupitelstva 
pro regionální rozvoj Jan Látka.

Ovšem na venkově nežijí jen 
mladí, ale zůstávají tu i  starší 
obyvatelé. A  tady je statistika 
neúprosná: V  roce 2030 bude 
v našem kraji o čtyři sta procent 
více seniorů starších osmdesáti 
let, než je dnes, ale jen deset 
procent z nich bude schopných 
se o sebe postarat. Budou tedy 
víc závislí na pomoci svých dětí, 
které ovšem buď z venkova od-
cházejí, nebo dojíždějí za prací, 
a k tomu mají své vlastní, malé 
děti. 

To všechno jsou části spleti 
problémů, jejíž rozpletení vidí 
kraj v podpoře a rozvoji venko-

va, v  tom, aby se venkov stal 
pro lidi lákavým a takříkajíc sexy 
místem ne jen k bydlení, ale ke 
skutečnému žití. Vynikajícím 
prostředkem k tomu je soutěž 
Vesnice roku. 

„Soutěž ukazuje, že venkov 
má co nabídnout, že tu žijí lidé, 
kteří tvoří komunitu, že tu člo-
věk není anonymní,“ říká ná-
městek hejtmana a zdůrazňuje, 
že v posledních několika roční-
cích vyhrávají obce, které mož-
ná nejsou na první pohled nej-
krásnější, ale lidé tu táhnou za 
jeden provaz a neházejí si klacky 
pod nohy. Jmenovitě Újezd u sv. 
Kříže, Kamenný Újezd, Němčo-
vice nebo Břasy. „Všechno to 
jsou vesnice z okresu Rokycany. 

Přemýšlel jsem, v čem tkví ta-
jemství jejich úspěchu a došlo 
mi, že si jedni od druhých berou 
příklad a navzájem se motivu-
jí. Lidé se tu dokáží semknout, 
protože vědí, že tak můžou ve 
vesnici vybudovat mnohem víc 
a bude se jim tu všem líp žít,“ 
uvažuje a zároveň odmítá, že by 
tu hrála roli staletá kontinuita 
původního obyvatelstva, mini-
mální podíl novousedlíků nebo 
nedostupnost atraktivnějšího 
centra. Klíčem k  tomu, proč 
se těmto obcím daří skutečně 
žít, je skutečnost, že se tu lidé 
scházejí a  dokáží spolu mluvit 
a  fungovat, že tu spolupracují 
hasiči s  fotbalisty, ženy se se-
niory, zkrátka kdokoli s  kým-
koli, dokonce i  starousedlíci 
s takzvanými náplavami. „Lidé, 
kteří se sem přistěhují, naopak 
mohou přinést nový vítr, nové 
nápady a být pro obec hnacím 
motorem,“ podtrhuje Jan Látka, 
podle nějž nezastupitelnou roli 
hrají i členové místních samo-
správ. „Aby byla vesnice sku-
tečným místem pro život, musí 
za jeden provaz táhnout i míst-
ní zastupitelstvo,“ říká. 

Plzeňský kraj se snaží venko-
vu pomáhat tím, že podporuje 
místní dobrovolné hasiče nebo 
nedávno schválil podporu lo-
kálních obchodů. 

Vyhlášení Vesnice roku 2018 v Kamenném Újezdě.
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Kalendář akcí

15
18
21

29
28

5
5

10
26

26
22

15.–19. září, Plzeň 
Podzim v Alpinu
Podzimní prodejní výstava rostlin.

18. září, Žihle 
Jitka Hosprová
Koncert vážné hudby.

21. září, Kralovice 
Tradiční kralovické trhy
Prodej nejen místních produktů.

29. a 30. září, Plzeň 
Víkend otevřených ateliérů
Akce v malířských a sochařských ateliérech.

28.–30. září, Chudenice 
Výstava k 65. výročí obnovení spolku 
zahrádkářů 
Vstupné dobrovolné.

5. října, Plzeň 
Noc vědců
Hrátky s vědou a technikou v Techmanii, 
kam se vrací expozice Člověk a zvíře.

6. října, Železná Ruda 
Debrnické okruhy
Podzimní běh Železnorudskem.

10. října, Klatovy  
V hudbě domov můj – 100 let republiky
Varhanní koncert se zpěvy.

26. října, náměstí Republiky, Plzeň 
Koncert „Vojtěch Dyk pro Plzeňský kraj“ 
Vstup zdarma.

26. září, Mariánská Týnice 
Vývoj výroby československých 
elektrofonických kytar
Komentovaná prohlídka výstavy  
Historie big beatu na severním Plzeňsku.

22. září, Břežany 
Břežanský kostitřas
17. ročník cyklistického závodu.

22. září, Tachov 
Den s námi a rodinou, 
v zahradě Muzea Českého lesa
Vystoupí Bára Zemanová a další.

Jakou chceme mít Evropu
Jak se žije běžnému občanovi v dnešní Evropě? Co vám Evrop-
ská unie dala a co vzala? Co byste v ní do budoucna změnili? 
Odpovědi na tyto otázky bude hledat debata, která se usku-
teční 17. října od 18 hodin ve Studijní a vědecké knihovně v Plz-
ni. Debatovat přijdou litevský velvyslanec Edvilas Raudonikis, 
ministryně práce a sociálních věcí Jana Maláčová, člen Výboru 
regionů EU Petr Osvald a ředitelka Regionální hospodářské ko-
mory Plzeňského kraje Radka Trylčová. Registrujte se na e-mailu 
nemcova.jana@vlada.cz. Občanské konzultace jsou otevřenou 
debatou pro širokou veřejnost. Přijďte se podělit o své postřehy 
a náměty.

Prodaná nevěsta 
zaplnila náměstí
V pátek 7. září se ve večerních hodinách doslova do posled-
ního centimetru zaplnilo náměstí Republiky, kam se na před-
stavení Prodané nevěsty pod širým nebem přišlo podívat 
téměř deset tisíc lidí. Velkolepé představení přichystal jako 
dárek pro obyvatele kraje Plzeňský kraj spolu s městem Plzeň, 
agenturou Nashledanou a Divadlem J. K. Tyla. Společně tak 
všichni návštěvníci představení oslavili 100 let od vzniku Čes-
koslovenska.
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Barokní den na zámku v  Ma-
nětíně uzavřel letošní Letní ba-
rokní festival. Jeho program si 
nenechalo ujít přes 1 500 ná- 
vštěvníků. Nyní se připravu-
je další ročník, jehož program 
bude zveřejněn v  lednu 2019 
na veletrhu cestovního ruchu 
Regiontour a na www.zapado-
ceskebaroko.cz. Kdo by se ale 
nemohl dočkat, ten si může 
barokní atmosféru dopřát ze 
stránek nové knihy Ireny Bu-

kačové o obrazech zámeckého 
služebnictva a  úřednictva na 
manětínském zámku. Autorka 
se zaměřila na osobnost hra-
běnky Marie Gabriely Lažanské 
z Bukové, která si nechala v le-
tech 1716–1717 namalovat své 
úřednictvo a služebnictvo. Ire-
ně Bukačové se podařilo  při-
nést nejen informace o jednot-
livých obrazech, ale především 
všechny dostupné informace 
ze života namalovaných lidí. 

Barokní festival opět táhl

www.plzensky-kraj.cz

Až do 14. října je možné v Baye-
rische Eisenstein zhlédnout vý-
stavu z děl současných českých 
a  bavorských umělců Umě-
ní z  Bavorska a  Čech. Umělci 
z  obou stran hranice připravili 
společnou výstavu u příležitosti 
100. výročí založení samostat-
né Československé republiky 
a 100. výročí vzniku Svobodného 
státu Bavorsko. Vystavena jsou 
díla Ivana Bukovského, Václava 

Šmolíka, Jana Jelínka, Tomá-
še Kůse a Jaroslava Hausnera. 
Z bavorské strany zde vystavují 
Sandra Huber, Martina Kreimeier, 
Toni Scheubeck, Gerhard Lutz 
a  Christoph Müller. Výstavu je 
možné navštívit od středy do 
neděle od 10:30 do 17:00 hod. 
v  Galerii umění „Kuns(t)räume 
...grenzenlos“, která je umístě-
na v  historické budově bývalé 
pošty.

Oslava výročí sto let
samostatných sousedů

Veletrh cestovního ruchu
Plzeňského kraje

20–22/09/2018
www.itep-plzen.cz

Haly TJ Lokomotiva Plzeň 
Čt–Pá: 10.00�–18.00

So: 10.00–17.00
Vstup zdarma

Kompletní turistické informace
Interaktivní zábava

Hudba
Ochutnávky
Hry pro děti

itep2018-inz-tydenik-plzensko-200x64.indd   1 20.08.2018   16:45:36

Jan Jelínek



Jiří Bezděk je 
prvním profesorem
Plzeňský hudební sklada-
tel, pedagog a publicista Jiří 
Bezděk převzal z rukou pre-
zidenta republiky jmenová-
ní profesorem v  oboru Hu-
dební umění se zaměřením 
Hudební teorie. Stal se tak 
historicky prvním plzeňským 
univerzitním profesorem 
v oblasti hudby. Jiří Bezděk 
po studiu hry na akordeon 
na plzeňské konzervatoři 
absolvoval na pražské HAMU 
skladbu a  hudební teorii. 
Řadu let byl vedoucím Ka-
tedry hudební kultury Fakul-
ty pedagogické Západočeské 
univerzity, kde stále vyučuje, 
a nadále působí i jako vedou-
cí skladatelského oddělení 
na plzeňské konzervatoři. Od 
loňského roku vede katedru 
na Hudební a taneční fakultě 
Akademie múzických umění 
v Praze.

redakce@plzensky-kraj.cz
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Jak se žilo u železné opony?
Západočeský kraj býval v  le-
tech socialismu označován jako 
pevná hráz socialismu a  míru, 
což ve skutečnosti znamena-
lo neprodyšné uzavření česko
-bavorské hranice a významné 
omezení životů lidí ještě hlubo-
ko ve vnitrozemí. Co to konkrét-
ně obnášelo, prozrazuje putov-
ní výstava Když spadla železná 
opona, kterou připravila zápa-

dočeská pobočka Paměti ná-
roda. Po roce 1948 byla česko-
slovenská hranice s Německem 
uzavřena železnou oponou. Za 
ní byla svoboda, k  níž se bylo 
možno dostat jen s nasazením 
života. „Pro výstavu jsme vybra-
li příběhy místních pamětníků 
z  let 1948 až 1989, skrze něž 
chceme hlavně mladé generaci 
vyprávět, co to vlastně želez-

ná opona byla, že ještě jejich 
rodiče nemohli volně cestovat 
na západ jako mohou oni. Vy-
brali jsme příběhy šumavských 
převaděčů, příběhy lidí, kteří 
v pohraničí žili nebo tu sloužili 
svoji základní vojenskou službu 
a také osudy obětí Akce Kámen. 
Nechybí ani příběh člověka, kte-
rý se rozhodl emigrovat a nako-
nec se propracoval až do Ho-

llywoodu,“ prozrazuje ředitelka 
západočeské pobočky Paměti 
národa Markéta Čekanová. Vý-
stava je od 3. do 24. září k vidě-
ní na náměstí Svobody v Sušici, 
poté si ji tři týdny budou moci 
prohlédnout lidé ve Vrchlického 
sadech v Klatovech, pak zamíří 
na tři týdny do centra Domaž-
lic a v listopadu se její putování 
uzavře v Plané na Tachovsku.

Podzim opět patří jazzu
Od září startuje podzimní část 
tradičního festivalu Jazz bez 
hranic, jenž i tentokrát přináší na 
západ Čech vystoupení špičko-
vých světových jazzmanů, kon-
certy domácích kapel i pestrou 
nabídku workshopů. Dvanácté-
ho září vystoupila v plzeňském 
Domě hudby americká zpěvačka 
Audrey Martells. Devátého října 
tu zahraje excelentní americký 
basák Steve Clarke, jenž do Plz-
ně přijede se svým triem, které 
je proslulé řemeslně dokonalou 
hrou vyšperkovanou oslnivými 
sóly. Třetí podzimní hvězdou 
pak bude Bill Barrett – světová 
špička ve hře na foukací harmo-
niku. V Plzni zahraje 12. listopa-
du s  legendárním bluesovým 
kytaristou Bradem Lewisem. 
Více informací najdete na www.
jazzbezhranic.com.

Když spadla
železná opona

Železná opona: příznačné označení pro obludný systém 
ostnatých drátů, betonových zdí, minových polí, stěn vysokého 
napětí, strážních stanovišť a samostřílů, který odděloval státy 
ovládané moskevskými komunisty a jejich místními poskoky 
od svobodného světa.
 

Československé hranice začaly být takto střeženy po únoru 1948. 
Zákon 231/1948 Sb. kvalifikoval neoprávněné opuštění území 
republiky a neuposlechnutí výzvy k návratu jako trestný čin. 
Na vydání cestovního pasu neměli občané právní nárok. 
V březnu 1949 bylo přijato vládní usnesení, podle nějž neměly 
být cesty do zahraničí k soukromým účelům povolovány vůbec.

Drátěné zátarasy lemovaly státní hranici od roku 1952. Skládaly 
se ze tří stěn: první, dvoumetrová, byla z neprostupného ostnatého 
drátu, prostřední byla v letech 1952–1965 napájena smrtícím napětím 
3000–6000 voltů a poslední sloužila jako zábrana pro zvěř. Systém 
byl do roku 1957 na některých místech doplněn minovými poli. 
Na konci roku 1965 byla zahájena instalace nových jednořadových 
signálních stěn, které vedly hlouběji ve vnitrozemí. Kromě toho 
měli pohraničníci povinnost střílet na lidi, kteří se pokusí hranici 
překročit. Ministr vnitra navíc tajnými rozkazy nařídil na území 
okresů sousedících s Bavorskem a Rakouskem vytvořit hraniční 
pásmo, které sahalo až 12 km od hranic, a zakázané pásmo 
ve vzdálenosti zhruba 2 km od hranic.

Takzvané ženijně technické zabezpečení stejně jako použití palných 
zbraní a na volno vypouštěných psů stálo život minimálně 306 lidí. 
Při přestřelkách s prchajícími zemřelo také deset pohraničníků. 
Dalších 644 jich přišlo o život při různých nehodách nebo si sami 
sáhli na život. Železná opona znamenala i vystěhování „nevhodných“ 
obyvatel nebo likvidaci obcí v zakázaném a hraničním pásmu. Přímo 
či nepřímo tak bylo postiženo 300 měst a obcí, se zemí bylo srovnáno 
na 50 tisíc budov a přestěhováno bylo 448 „nevhodných“ rodin.

WWW.PAMETNARODA.CZ/ 
FRANTISEK-WIENDL

František Wiendl  (* 1923)
František Wiendl se narodil v Klatovech 
do rodiny tesaře, vlastence a odbojáře. 
Vystudoval stavební průmyslovku. 
Jako mladík se aktivně zapojil 
do protinacistického odboje. 
Po únoru 1948 šířil s otcem 
protikomunistické letáky a psal 
ve městě na zdi heslo „Smrt 
komunismu“. Přes šumavské lesy 
převáděl do Německa lidi, kterým 
hrozilo od komunistů nebezpečí. 
Spolupracoval s později popraveným 
agentem-chodcem Aloisem Suttým. 
V listopadu 1949 zradil skupinu 
bývalý partyzán. StB připravila past, 
do které se chytil i František. Byl zatčen, 
uvězněn a mučen. V monstrprocesu 
byl roku 1950 odsouzen za velezradu 
k 18 letům vězení. „Vězení znamenalo 
naději na život. Bál jsem se jen trestu 
smrti,“ vzpomíná. Šest let trpěl 
v jáchymovských uranových dolech. 
Čtyři roky pak strávil ve vězeňské 
projekční skupině na Pankráci. 
Roku 1960 byl podmínečně propuštěn. 
Po pádu komunismu se dočkal 
rehabilitace, obdržel Řád Tomáše 
Garrigua Masaryka III. stupně a v roce 
2013 převzal Cenu Paměti národa.

„Když jsem dostal 18 let, 
byl jsem nadšený. Nevěřil 
jsem, že komunisté budou 
u moci tak dlouho.“

WWW.PAMETNARODA.CZ/ 
VACLAV-KABOUREK 

Václav Kabourek  (* 1937)
Václav Kabourek pochází ze Staňkova 
na Domažlicku, kde měli rodiče 
obchod s kůžemi. Tam zažil osvobození 
americkou armádou a vyklíčil v něm 
obdiv k USA. Už jako mladík se stýkal 
s lidmi z antikomunistického odboje. 
Za posměšnou básničku na zemědělské 
družstvo byl zatčen a tři měsíce 
vyslýchán. „Nedovolili mi spát. 
Byl jsem tak vyčerpaný, že mě 
museli na výslechy nosit,“ vzpomíná. 
Roku 1955 byl odsouzen k ročnímu 
vězení. Hned po propuštění začal 
plánovat útěk. Nechal se zaměstnat 
u dráhy v Plzni. V roce 1957 
projel ukrytý v nákladním vlaku 
do Německa a dal se do služeb 
americké zpravodajské služby. CIA 
mu pomohla vycestovat do vysněné 
Ameriky. Vyučený horník dostal 
příležitost v Hollywoodu, kde začínal 
jako asistent kamery. Později sloužil 
v armádě, naučil se fotit, řídit letadlo 
a jako pilot opět pracoval pro filmaře. 
Přátelil se s hollywoodskými hvězdami 
a v roce 2012 se vrátil do Česka.

„Dodnes nevím, 
za co mě vlastně 
zavřeli.“

WWW.PAMETNARODA.CZ/ 
EMIL-KINTZL 

Emil Kintzl  (* 1934)
Emil Kintzl se narodil v Praze, ale jeho 
domovem se stala Šumava. Roku 1939 
se rodina účetního, vlastence a sokola 
přestěhovala do Sušice, kde přečkala 
válku. Velkým zážitkem bylo pro Emila 
osvobození americkou armádou. Byl 
nadšeným skautem. Poslední tábor 
před zákazem Junáka zažil v Sudetech. 
Při noční hlídce pozoroval vyhnané 
Němce, jak se tajně vracejí pro věci 
do svých stavení. Dodnes si pamatuje 
bolestné bučení krav, které nikdo 
nedojil. Po studiích se stal učitelem. 
Působil v Hartmanicích, Srní 
a Kašperských Horách. Byl svědkem 
toho, jak komunisté při budování 
vojenského prostoru likvidovali vesnice, 
kostely a hřbitovy. V 70. letech byl 
vyhozen ze školství. Vyjádřil nesouhlas 
se sovětskou invazí a trval na tom, 
že jeho kraj osvobodili Američané. 
Pracoval v kotelně, jeho děti nesměly 
studovat. „Nic mi nevyčetly. Říkaly: 
Jsme hrdé, že ses nepodělal.“ 
O zmizelém kousku Šumavy 
napsal knihu.

„Děla se hrozná 
zvěrstva. Ani kostely 
a hřbitovy neušetřili.“

WWW.PAMETNARODA.CZ/ 
LUDMILA-VACHALOVA 

Ludmila Váchalová  (* 1936)
Ludmila Váchalová se narodila 
do katolické rodiny v šumavské 
Volyni. Po válce se rodiče přestěhovali 
do Boru u Tachova a začali hospodařit. 
V roce 1950 byl starší bratr odsouzen 
k 8 letům vězení za přechod hranice. 
Komunisté rodinu z hospodářství 
vyhnali, donutili se stěhovat 
a dospívající Ludmilu se pokusili 
od „závadné“ rodiny oddělit. „To 
byl jejich nejhorší zločin,“ říká. 
V sedmnácti začala pomáhat 
uvězněnému bratrovi. Do lágru 
na Jáchymovsku pašovala papíry, 
kopíráky, fotoaparát a letáky ze Západu. 
Prostřednictvím dalších lidí přebírala 
zápisky o krutých podmínkách v táboře. 
Byla odhalena a zatčena. Devět měsíců 
prožila na samotce, ze které ji vodili 
k výslechům. Nedostala ani ponožky 
a v zimě jí mřížemi padal do cely sníh. 
Za velezradu byla odsouzena k 6 rokům 
vězení. Po propuštění pracovala 
jako průvodčí a pokladní na dráze. 
Za odvahu čelit zlu dostala v roce 2016 
Cenu Paměti národa.

„Ve škole mi řekli: 
Liduško, vzdej se 
rodiny a budeš se 
mít dobře.“
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Červnový titul asociace ITU je 
zatím vaším největším úspě-
chem. Počítala jste s medailí?
Vůbec. Byla jsem strašně pře-
kvapená. Zároveň jsem si zá-
vod užila, protože trati mi 
vyhovovaly. Z  vody jsem vy-
lezla druhá a na kole to byly 
samé zatáčky, sjezdy, výjezdy 
a skoky. Tam jsem se dostala 
do vedení a v běhu jsem byla 
sice až třetí, ale náskok z kola 
stačil na zlato. 

Jak dlouhá byla cesta ke zla-
tu?
Cross triatlon pro juniorky 
má standardně 0,5 kilometru 
ve vodě, 15 kilometrů na kole 
a pět kilometrů běhu v  teré-
nu. Já jsem to dala za 1:19:24. 
Nizozemka za mnou doběhla 
o 46 sekund později.
A mistrovství Evropy XTERRA?
Tam to bylo náročnější hlavně 
kvůli tomu, že tratě byly dlou-
hé. 1,5 kilometru ve vodě, pak 

36 kilometrů na kole a deseti-
kilometrový běh. To byl zatím 
nejtěžší a nejdelší závod, jaký 
jsem absolvovala. Trval přes 
tři hodiny a  já jsem pořádně 
nevěděla, jak se připravit, co 
jíst a vůbec všechny věci oko-
lo, které už holky ze zahraničí 
znají. Taky jsem byla pěkně vy-
plivnutá.  Ale když jsem kouk-
la na čas, tak jsem zjistila, že 
mezi ženami jsem skončila 
celkově jedenáctá. Příští rok 

Je jí 19 let, ale už je 
mistryní světa i Evropy. 

Pravda, zatím „jen“ 
v juniorské kategorii, 

ale jestli to takhle 
půjde dál, ještě o téhle 

mladé dámě hodně 
uslyšíme. Pavlína 

Vargová stihla získat 
oba tituly během dvou 

měsíců. V červenci 
se stala v Dánsku 

mistryní světa v cross 
triatlonu v závodě, 

který pořádá 
Mezinárodní 

triatlonová asociace 
ITU. V srpnu přidala 

první místo 
v německém Zittau 
na ME pořádaném 
asociací XTERRA. 

Obě asociace pořádají 
řadu závodů včetně 

mistrovství světa 
a Evropy. Úspěchy 

získala jako členka 
oddílu Triatlon Plzeň. 
Je členkou Akademie 
individuálních sportů 

Plzeňského kraje.

Rozhovor připravil 
Miroslav Anton



končím v  juniorkách a  budu 
závodit v  kategorii ELITE, tak 
to není špatný výsledek.
Je nějaký rozdíl mezi asocia-
cemi, které pořádají světová 
a evropská klání?
V podstatě žádný. Každá aso-
ciace má svoji sérii závodů, 
včetně MS a  ME. Liší se je-
nom místa, vzdálenosti budou 
v  kategorii ELITE stejné. Obě 
asociace mají svůj systém bo-
dování a žebříčky nejlepších.

Triatlon patří v  posledních 
zhruba dvaceti letech k velmi 
populárním sportům i  v  Čes-
ku. Jak jste se k němu dostala 
vy?
Postupně. Chvíli mě bavil mo-
derní pětiboj, pak jsem závod-
ně plavala. Na základce jsem 
přidala běh, s bráchou a tátou 
jsem pak začala jezdit na kole. 
Plavání, kolo a běh mě hodně 
bavily, tak se z toho vylíhl tri-
atlon. Ale jinak mě baví další 
sporty – v zimě běžky, snow-

board, když mám čas, tak tře-
ba windsurfing. 
Kromě popularity je ale triat-
lon také dost náročný sport. 
Jak se vám ho daří skloubit 
s osobním životem?
Je to těžké. Jsem ve čtvrťáku 
na sportovním gymnáziu. Ško-
la je většinou do čtyř, pak při-
jdu domů a  jdu trénovat dal-
ší disciplíny. Večer přijde čas 
na nějakou přípravu do školy. 
Součástí přípravy je samozřej-
mě také posilovna. Uvažuju 
o tom, že si zažádám o  indi-
viduální plán. A náročné je to 
i  finančně. Zatím mi všechno 
platí rodiče, ale to nepůjde do 
nekonečna. Na závody mě vozí 
táta autem a při cestování se 
musíme uskromnit. V Dánsku 
jsme spali ve stanu, v  Zittau 
v penzionu. 
Kolik třeba stojí obstojné tri-
atlonové kolo?
Já závodím na kole, které má 
cenu kolem 100 tisíc. Ale třeba 
na mezinárodních závodech 

v  silničním triatlonu jsem si 
musela kolo vypůjčit, protože 
to moje neodpovídalo mezi-
národní homologaci. A  za tu 
výpůjčku zaplatit, není to tak, 
že by mi půjčili testovací kolo 
kvůli své reklamě. Ale snad 
se do budoucna rýsují nějací 
sponzoři, nechci to zakřik-
nout.   
Příští rok po přestupu mezi 
ženy to budete mít ještě ná-
ročnější. Tušíte, co vás čeká?
To právě moc ne. Ale vím, že 
mě čeká dost úsilí. Sice jsem 
se snažila při mezinárodních 
závodech trochu okouknout 
soupeřky, ale na větší přehled 
potřebuju mnohem víc času. 
Myslím, že první sezóna mezi 
ženami bude hlavně o  vůli 
a orientaci v kategorii ELITE.    
Co potřebujete zlepšit, abyste 
se dokázala v ženách prosadit 
tak, jako mezi juniorkami?
Potřebuji posílit všechny tři 
disciplíny. Z  těch třech disci-
plín mi jde zatím nejvíc kolo, 

redakce@plzensky-kraj.cz
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plavání mám slabší. Nyní mě-
ním klub, v nové sezóně budu 
závodit za jiný oddíl, kde budu 
mít lepší podmínky. Ale v tré-
ninku se nic moc nezmě-
ní, budu se pořád připravo-
vat individuálně v  Plzni. Mým 
osobním trenérem je nyní Jan 
Majer, na cyklistiku mě nově 
připravuje Filip Štrunc. Plavu 
s  plavci z  gymnázia, kde mě 
trénuje Lukáš Luhový.
Triatlon je kromě jiného také 
hodně o vůli. Vypadá to, že ji 
máte. Zdědila jste ji po ně-
kom, máte v rodině sportovní 
geny?
Táta běhal maratony a  dělal 
silniční cyklistiku. Tak asi mám  
geny po něm. Určitě vím, že 
nemůžu chtít všechno najed-
nou, můžu se zlepšovat jenom 
postupně. V  triatlonu jsou 
největší úspěchy tak kolem  
25–35 let, tak mám ještě čas. 
Vím, že je to předčasné, kari-
éru máte před sebou, ale když 
vás tak poslouchám, mám po-
cit, že sport vás bude prová-
zet celý život.
Určitě. Nedokážu si život bez 
sportu představit. Možná bych 
chtěla být někdy fyzioterape-
utkou nebo se věnovat tréno-
vání. Ale teď o tom ještě moc 
nepřemýšlím.
Cross triatlon není olympij-
ským sportem, na rozdíl od 
silničního triatlonu. Neuvažu-
jete o změně disciplíny s per-
spektivou olympiády?
To se právě uvidí. Příští sezó-
nu budu jezdit zase všechno 
jak cross tak i silnici (olympij-
ský triatlon). Nejdřív se musím 
zlepšit ve všech disciplínách 
a podle toho se pak budu vě-
novat tomu, co mi nejlépe pů-
jde.
Čeká vás na podzim ještě ně-
jaký významný závod?
Koncem října pojedu na mis-
trovství Evropy v  Cross tri-
atlonu, který pořádá ETU ve 
španělské Ibize. V zimě budu 
trénovat a  jsem zvědavá, jak 
mi to půjde v ELITE příští rok. 
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Začal nový školní rok 2018/2019. Přinášíme informace o úspěších studentů a žáků škol 
z Plzeňska, kterých dosáhli v závěru minulého školního roku.   

Zlatou medaili získala Miro-
slava Novoveská z Masaryko-
va gymnázia v Plzni na Mezi-
národní chemické olympiádě. 
K úspěchu určitě přispěla i její 
účast na odborných chemic-
kých kempech realizovaných 

v rámci projektu Podpora ta-
lentovaných žáků. Olympiádu 
pořádaly společně Česká re-
publika a  Slovensko v  druhé 
polovině června. Česká re-
prezentace zaznamenala na  
50. ročníku olympiády nej-

lepší výsledek v  novodobé 
historii, když získala tři zlaté 
medaile a  jednu stříbrnou. 
V  žebříčku národů obsadila 
čtvrtou příčku. To vše v kon-
kurenci rekordního počtu 
300 soutěžích ze 76 zemí. 

Do rezidence španělského vel-
vyslance byli pozváni úspěšní 
studenti česko-španělských 

gymnázií z celé republiky. Byly 
jim předány hodnotné ceny 
za umístění v  soutěžích vy-

Celostátní soutěž s  názvem 
Nejlepší student pořádá fir-
ma Microrisc. Odborná poro-

ta vybírala především podle 
výjimečnosti a  dalších aktivit 
studentů. Mezi čtyři nejlep-

ISŠ živnostenská 
Plzeň uspěla 
v soutěži „Přeměna 
odpadů na zdroje“

V  celostátní soutěži „Přeměna 
odpadů na zdroje“ uspěla žá-
kyně Integrované střední školy 
živnostenské, Plzeň Michaela 
Šolcová, která studuje 2. ročník 
oboru Návrhář. Získala 2. místo 
ve své kategorii. Michaela vytvo-
řila oděvní model vhodný jako 
scénografický kostým, který se 
skládá ze sukně, body, korzetu 
a návleků na ruce. Model vytvo-
řený z odřezků plastové střešní 
krytiny představuje kudlanku – 
úspěšného predátora ve stále 
se měnícím světě. Konstrukce 
plastové sukně je připevněna na 
korzetu ze zbytků suchého zipu, 
který našla ve výrobní krejčov-
ské dílně. Na koženkové body je 
využito zbytků látek, kterými se 
potahují různé doplňky. Použila 
také netradiční líčení, které vy-
nikne na prknech divadelní scé-
ny. Díky svému úspěchu získala 
Michaela poukaz na workshop 
v hodnotě 25 000 Kč. 

ší se zařadil i David Žahour ze 
Středního odborného učiliš-
tě elektrotechnického v  Plzni, 
který byl oceněn titulem Nej-
lepší student – technik. V pro-
jektu Pilsen CUBE II se svým 
týmem sestrojili funkční piko-
satelit a  navrhli experimenty, 
které se na oběžné dráze zre-
alizují. Od odborného časo-
pisu DPS Elektronika od A do 
Z a od firmy MICRORISC získal 
David Žahour vývojové nástroje 
v  celkové hodnotě více než 
10 000 Kč. 

hlašovaných španělským vel-
vyslanectvím. Mezi úspěšné 
studenty se zařadili i studenti 
plzeňského Gymnázia Luď-
ka Pika. Ondřej Lokaj obsadil  
2. místo v soutěži „Poznávejte 
Valencii“. Díky umístění zís-
kal týdenní pobyt na jazykové 
škole ve Valencii. Soutěž „Gran 
Canaria“ vyhrál Milan Marťák, 
který stráví týden na jazykové 
škole na Kanárských ostro-
vech. V  soutěži „Matematická 
fotografie“ vyhrál ve své kate-
gorii Tomáš Bouda.

Španělé ocenili žáky Gymnázia Luďka Pika 

Soutěž Nejlepší student 2018 

Zlatá medaile z Mezinárodní chemické olympiády
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Úspěch 
speciálních 
škol
Plzeňského 
kraje
Národní finále Atletického 
čtyřboje žáků se speciál-
ními vzdělávacími potře-
bami se konalo v  závěru 
minulého školního roku 
v  Karlových Varech. At-
letický čtyřboj je postu-
povou sportovní soutě-
ží družstev a  jednotlivců 
v  kategorii starších dívek 
a starších chlapců. 

Družstvo Plzeňského kra-
je reprezentovali žáci ze 
čtyř speciálních škol z  Ta-
chova, Stříbra, Horšovského 
Týna a Hostouně. Sportovci 
David Stejskal, Milan Hošťá-
lek, Marian Lorenz, Izabela 
Kleinová, Kristýna Skořepo-
vá a Diana Kočová vytvořili 
svými výkony silné druž-
stvo a  získali pro Plzeňský 
kraj putovní pohár za první 
místo v  soutěži družstev 
krajů. Izabela Kleinová se 
stala absolutní vítězkou at-
letického čtyřboje a získala 
první místo v kategorii jed-
notlivců starších dívek.

Na Atletickém stadionu města 
Plzně se uskutečnilo Mistrov-
ství ČR dorostu a hry Plamen. 
Hasičské naděje z  Plzeňského 
kraje se ve sportovním klá-
ní rozhodně neztratily.  Mladí 
hasiči z  Manětína dokázali, že 
byli připraveni na vysoké úrovni 
a po všech proběhlých disciplí-

nách získali titul Mistrů ČR hry 
Plamen. V  běhu na 60 metrů 
s  překážkami si druhé místo 
vybojovala Sára Kaprová a mezi 
chlapci obsadil celkové třetí 
místo Lukáš Pergl. Dorostenky 
z  Úněšova za mohutného po-
vzbuzování tribuny převzaly ti-
tul Mistryň ČR. Pomyslnou třeš-

Mistrovství České republiky v požárním sportu

ničkou na dortu mistryň je první 
místo Kačky Vébrové v běhu na 
100 m s překážkami. Třetí příč-
ku obsadila Sára Kaprová a na 
pátém místě se umístila Zuzka 
Šafrová. Dorostencům z  Ma-
nětína se velmi těžko dohá-
něla citelná ztráta po testech,  
přesto kluci dokázali, že umí, 
a  ve štafetě 4x 100m obsadili 
druhé místo. Celkově pak do-
rostenci obsadili místo sedmé. 
Předvedené výkony korunovaly 
i  úspěchy jednotlivců - Honzy 
Švába z  Dobřan, Šárky Hájko-
vé z Bystřice nad Úhlavou, Lu-
cie Ledvinové z Dešenic a Na-
tálie Presslové z Klenové. Díky 
je také třeba vyslovit trenérům 
a  vedoucím družstev i  jednot-
livců za skvělou přípravu na  
vrcholnou mistrovskou soutěž.

Září patří tradičně školákům. 
V tomto kontextu je třeba zdů-
raznit, že Plzeňský kraj zřizu- 
je 78 škol a školských zaříze-
ní. Z  toho 43 středních škol,  
14 škol pro děti a žáky se speci-
álními vzdělávacími potřebami, 
9 základních uměleckých škol, 
7 dětských domovů, 6 středisek 
volného času, Krajské centrum 
vzdělávání a  jazykovou školu 
a  Středisko služeb školám. Při 
školách je 21 internátů a 34 škol-
ních jídelen. „Tato skutečnost 
klade vysoké finanční nároky na 
provoz školských budov, jejich 
údržbu a rozvoj, celkový objem 
provozních příspěvků,“ řekla 
při příležitosti zahájení nového 
školního roku náměstkyně hejt-
mana Ivana Bartošová. „Usiluje-
me o to, aby žáci i učitelé měli 
vytvořeno moderní vzdělávací 
prostředí. V  rozpočtu kraje je 
určen značný objem financí na 

investice. Zaměřujeme se na 
podporu technického vzdělá-
vání. Reagujeme tak na potřeby 
pracovního trhu v našem regio- 
nu, který si udržuje průmys-
lovou tradici. Motivujeme žáky 
k tomu, aby rozvíjeli svoji zruč-
nost, kreativitu a nadání v řadě 
kroužků. Pořádáme soutěže, 
žákům prvních ročníků tech-
nických a zemědělských oborů 
poskytujeme kufříky s nářadím. 
Učňům vybraných oborů připlá-
címe 500 Kč měsíčně na pobyt 

v domově mládeže,“ vypočítává 
náměstkyně hejtmana vzdělá-
vací podporu Plzeňského kraje. 
 „I  v  letošním roce musíme 
udržet krok s  novými trendy 
ve školství. Podpoříme ředitele 
a učitele v  jejich nelehké prá-
ci a  přispějeme ke zvyšování 
kvality vzdělávání v Plzeňském 
kraji,“ zakončila Ivana Barto-
šová. A na závěr dodala: „Přeji 
všem žákům a  jejich učitelům 
spokojený a  bezproblémový 
školní rok 2018/19.“

Slovo k novému školnímu roku



Celkem 128 nových elektricky 
polohovatelných lůžek i  s  ma-
tracemi a  s  nočními stolky za 
deset milionů korun zakoupila 

Stodská nemocnice díky dotaci  
z Integrovaného regionálního 
operačního programu. Pacienti 
tak od léta mají mnohem větší 

pohodlí a komfort. I personál si 
nové postele nemůže vynachvá-
lit. Postelemi to ale nekončí. 
Stodská nemocnice během ce-

lého léta rekonstruovala prosto-
ry bývalé kuchyně a  jídelny. Po 
rekonstrukci se sem sice opět 
vrátí obojí, ale už do jiných dis-
pozic, a díky přístavbě tu nově 
najde zázemí i  několik nových 
ambulancí. Dále bude zahájena 
rekonstrukce prostorů rehabi- 
litace a dalších ambulantních 
provozů. Nemocnice se pyšní 
i  zbrusu novou technikou. „Už 
jsme zakoupili například nové 
ultrazvuky, endoskopy,  přístroje 
pro podporu a sledování život-
ních funkcí a  investujeme také 
do úpravy a  vybavení rehabili-
tačního oddělení. Celkově půjde 
o investice za 40 milionů korun,“ 
dodává předseda představen-
stva Stodské nemocnice Alan 
Sutnar.  

14 ›› Zdravotnictví 

www.plzensky-kraj.cz

Domažlická porodnice jako první v kraji nabízí „hotelový pokoj“

Uvědomujeme si, že pro každou nastávající maminku je klid a pocit bezpečí během porodu
to nejdůležitější. Proto Domažlická nemocnice nabízí maminkám novinku – rodinný pokoj. 

Porod a období časně po porodu 
jsou chvíle, kdy je žena vystave-
na velkému stresu a cítí se zra-
nitelně. Strach a úzkost pak ne-
gativně ovlivňují vnímání bolesti, 
způsobují vyšší svalové napětí 
a  mohou ovlivnit i  nástup lak-
tace. Gynekologicko-porodnické 
oddělení Domažlické nemocni-
ce proto připravilo pro mamin- 
ky naprostou novinku, která je 
v Plzeňském kraji zatím ojedině-
lá. Jde o tzv. rodinný pokoj, který 
se od nadstandardního pokoje 
liší částečně ještě lepším vyba-
vením, ale hlavně tím, že na po-
koji může s rodičkou zůstat přes 
noc jakýkoliv rodinný příslušník. 
„Moc nás těší, že nyní nově, jako 
první porodnice v  kraji, nabí-

zíme rodinný pokoj, kde může 
být s maminkou a novorozeným 
miminkem i  tatínek či jiný člen 
rodiny. Tuto naši službu využí-

vají například i  maminky, které 
již jedno starší dítě mají a díky 
našemu rodinnému pokoji mo-
hou mít obě děti u sebe již v po-

rodnici,“ vysvětluje nový primář 
Gynekologicko-porodnického 
oddělení Jindřich Koudela. 

Rodinný pokoj zkrátka nabízí 
velmi přátelské prostředí, kte-
ré dovolí rodině zůstat spolu 
během i po porodu. Pro tento 
pokoj neplatí návštěvní hodiny, 
funguje jako pokoj hotelové-
ho typu. Je komfortně vybaven 
manželským dvoulůžkem, LED 
televizí, mikrovlnnou troubou, 
rychlovarnou konvicí a samo-
zřejmě vlastním sociálním zaří-
zením. Cena na noc je jeden tisíc 
korun. Pro doprovod rodičky je 
také možnost objednat stravu. 

Více informací najdete na 
stránkách Domažlické porodnice 
www.domazlickaporodnice.cz. 

Stodská nemocnice nezahálí ani v létě
Nová lůžka, kuchyně i rehabilitace. To vše stihla do září Stodská nemocnice. 
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Zámek v Nebílovech ožil v ne-
děli 26. srpna divadelním 
představením Vzhůru do divo-
činy v hlavních rolích s Karlem 
Rodenem a Janou Krausovou. 
V  hledišti byla také zhruba 
stovka zdravotních sestřiček 
z nemocnic Plzeňského kraje, 
které si od své náročné práce 
odskočily trochu odpočinout. 
Akci pro sestřičky zorganizo-
vala společnost Nemocnice 
Plzeňského kraje. „Chtěli jsme 
našim zdravotním sestřičkám 
zpříjemnit jeden z posledních 
letních večerů, aby alespoň 
na chvíli zapomněly na práci. 

Akce pro zaměstnance ne-
mocnic pořádáme pravidelně, 

takže tato rozhodně nebyla 
poslední,“ řekl předseda před-

stavenstva Nemocnic Plzeň-
ského kraje Marek Kýhos. 

redakce@plzensky-kraj.cz

 

Světový

Evropský den záchrany života vznikl za podpory Evropského parlamentu a každoročně se koná 16. října. V roce 2018 se uskuteční 
první globální varianta této události, kdy se původně evropský projekt rozšíří do celého světa. Cílem kampaně je zvýšit pověd

potřebě výuky KPR, zejména 

Při této příležitosti si Vás 

„Restart a Heart day  

Místo konání: ředitelství
        (výuková místnost, 1. patro, 

Časový harmonogram
       

Přijďte si prověřit svou znalost laické resuscitace.
Pod vedením zkušených lektorů ZZSPk si Vy i Vaše děti vyzkoušíte nejen samotnou nepřímou masáž srdce

linky. Na závěr si můžete prohlédnout prostory vý

Pořadatelem je ZZS

větový den záchrany života

vznikl za podpory Evropského parlamentu a každoročně se koná 16. října. V roce 2018 se uskuteční 
první globální varianta této události, kdy se původně evropský projekt rozšíří do celého světa. Cílem kampaně je zvýšit pověd

potřebě výuky KPR, zejména u dětí na základních školách. 
 

si Vás dovolujeme co nejsrdečněji pozvat na osvětovou akci s podnázvem:
 

Restart a Heart day - All Citizens of the World can save a life!  

16. října 2018 
 

ředitelství Zdravotnické záchranné služby Plzeňského kraje
výuková místnost, 1. patro, Klatovská tř. 2960/200i, Plzeň

 
Časový harmonogram:  9.00-14.00 – vyhrazeno pro objednané základní školy

      14.00-16.00 – vyhrazeno pro laickou veřejnost 
 

svou znalost laické resuscitace. Vždyť i Vaše ruce mohou zachránit život Vašich blízkých!
si Vy i Vaše děti vyzkoušíte nejen samotnou nepřímou masáž srdce

linky. Na závěr si můžete prohlédnout prostory výjezdové základny a vozidla ZZSPk
 

Pořadatelem je ZZSPk ve spolupráci s KÚPK a ČRR. 
 

den záchrany života 

vznikl za podpory Evropského parlamentu a každoročně se koná 16. října. V roce 2018 se uskuteční 
první globální varianta této události, kdy se původně evropský projekt rozšíří do celého světa. Cílem kampaně je zvýšit povědomí o 

podnázvem: 

All Citizens of the World can save a life!“ 

Zdravotnické záchranné služby Plzeňského kraje, p.o. 
Plzeň) 

ákladní školy 

Vždyť i Vaše ruce mohou zachránit život Vašich blízkých! 
si Vy i Vaše děti vyzkoušíte nejen samotnou nepřímou masáž srdce, ale také aktivaci tísňové 

jezdové základny a vozidla ZZSPk. 

Sestřičky si užily divadelní představení v Nebílovech

Zdravotnictví ‹‹ 15
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Václav ŠTEKL 
(KSČM) 

zastupitel Plzeňského kraje

Pavel ČÍŽEK 
(STAROSTOVÉ A PATRIOTI) 

náměstek hejtmana Plzeňského kraje
pro oblast dopravy 

Marcela KREJSOVÁ  
(ODS) 

náměstkyně hejtmana Plzeňského 
kraje pro oblast ekonomiky, 

investic a majetku

Miloš NOVÝ
(TOP 09)  

člen Finančního výboru Zastupitelstva 
Plzeňského kraje 

V  současné době se připra-
vuje krajský rozpočet pro rok 
2019. Kam by měl podle vás 
kraj napřít největší finanční 
pozornost a proč?
VANKA: S ohledem na to, jak 
je kraj velký a  kolik je zde 
obcí, vesnic a  měst, jsem 
přesvědčen, že by se mělo 
investovat především do sil-
nic. Individuální doprava je tu 
nezastupitelná, proto je tře-
ba vytvořit podmínky, aby si 
lidé mohli dobře dojet, kam 
potřebují.
ŠTEKL: Druhá stěžejní oblast 
je zdravotnictví a péče o se-
niory. Je důležité, abychom na 
venkově udrželi nemocnice.
NOVÝ: Plzeňský kraj by měl 
svoji pozornost zaměřit hlav-
ně na to, aby měl rozpočet 
vyrovnaný. V  posledních dvou 
letech jsme svědky toho, že se 
z fondu rezerv dofinancovávají 
evropské projekty. Ekonomi-
ka rekordním tempem roste 
a  já se domnívám, že za této 
situace by měl rozpočet být 
přinejmenším vyrovnaný, ne-li 
přebytkový.
ČÍŽEK: Kraj má oblasti, které 
mu byly svěřeny do správy, 
jako je doprava, zdravotnictví 
nebo školství. Mimo to ovšem 
značnou sumu peněz posky-
tuje jako dotace obcím, které 
často jen díky tomu mohou 
realizovat své vlastní projekty. 
I toto jsou tedy investice kra-
je. A je to podpora obcí.

VOTAVA: Peníze jsou tře-
ba všude. Velký deficit vidím 
v silnicích druhé a třetí třídy. 
Tam by měl kraj své prostřed-
ky směřovat i  nadále. A  měl 
by tu pomáhat i stát, protože 
historicky vnitřní dluh na nich 
je obrovský, zhruba deset mi-
liard korun. Prostředky jsou 
třeba ve zdravotnictví i  ve 
školství. A také je tu majetek. 
Kraj má velký majetek, o který 
se musí starat. 
KREJSOVÁ: Termín pro ode-
vzdání prvních požadavků na 
rozpočet, tedy toho, čemu já 
říkám seznam snů a přání, je 
teprve v půli září. Takže ani já 
teď nevím, jak konkrétně bude 
rozpočet vypadat. Nicméně 
máme seznam schválených 
projektů, které budou zpět-
ně kofinancovány z  Evropské 
unie. Ale my je nejdřív musíme 
zaplatit sami. Vedle toho mu-
sím pochopitelně souhlasit se 
vším, co řekli kolegové přede 
mnou. Ovšem musíme všech-
ny financovat vyváženě. Zatím 
se ekonomice daří, je velmi vý-
konná. Máme tedy dobré da-
ňové výnosy. Odvrácenou stra-
nou toho je, že rostou ceny 
stavebních prací. Tomu jednak 
nahrává rekordní zaměstna-
nost a také to, že firmy ani ne-
mají o zakázky zájem a do vý-
běrových řízení se nepřihlašují. 
To ve výsledku jednak prodra-
žuje stavby a  jednak nám to 
zkracuje čas na jejich realizaci, 

protože konec, kdy musejí být 
hotové, je pevně daný a  není 
možné jej posunout. Nejcitel-
něji tento problém pociťujeme 
u západního okruhu, který se 
teď znovu přepočítává. 

A  nesmíme zapomínat ani 
na provozní peníze. A na mzdy 
našich zaměstnanců, zejmé-
na ve zdravotnictví, v dopravě, 
v sociálních službách. V nepo-
slední řadě je tu i zmíněný ma-
jetek. Kraj vlastní osm set bu-
dov, z čehož většina jsou školy. 
A  nejsou vůbec ve stavu, že 
bychom na ně mohli být hrdí. 

A  nebyla bych to já, abych 
neřekla, že zásadní inves-
ticí kraje musí být výstav-
ba nové galerijní budovy. Ve 
svém vlastnictví máme ob-
rovské umělecké dědictví, 
které nejen že nejde důstoj-
ně vystavovat, ale ani není 
uskladněno v  odpovídajících 

podmínkách, čímž porušujeme 
zákon. Ovšem v programovém 
prohlášení vlády nová budova 
Západočeské galerie je zahr-
nuta a objevuje se i ve výhle-
du státního rozpočtu. Takže 
bychom měli konečně dokon-
čit projektovou dokumentaci 
k výběrovému řízení.

Tím jsme se dostali ales-
poň k  prvnímu konkrétnímu 
bodu, kam by měly krajské 
peníze v příštím roce směřo-
vat. Přidáte někdo další ná-
pady?
VOTAVA: Já nejsem proti ga-
lerii, určitě si ji kraj i  město 
Plzeň zaslouží, ale nezastupi-
telnou roli tu hraje stát. Bez 
něj kraj takovou investici vů-
bec realizovat nemůže. Pokud 
stát pomůže, pak já pro galerii 
ruku zvednu.

A další konkrétní místo, kam 
byste doporučoval napřít po-
zornost? 
VOTAVA: Rokycanská nemoc-
nice potřebuje investice do 
svých dožívajících objektů. 
Čeká nás západní okruh, to je 
vůbec největší investiční akce 
Plzeňského kraje. Myslím si, 
že by se na ní mělo finančně 
víc podílet město Plzeň.
KREJSOVÁ: Ale je to investice 
do našeho majetku!
VOTAVA: To ano a bude slou-
žit nejen obyvatelům Plzně. 
Ale je třeba zohlednit i to, že 

Ovšem musíme 
všechny financovat 
vyváženě. Zatím se 
ekonomice daří, je velmi 
výkonná. Máme tedy 
dobré daňové výnosy.   

Marcela Krejsová

„
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 Celý Hyde park můžete zhlédnout na       a      Plzeňského kraje

Petr VANKA 
(ANO) 

zastupitel Plzeňského kraje

Václav VOTAVA 
(ČSSD) 

zastupitel Plzeňského kraje

zpožděním ve výkupech po-
zemků dochází vlivem času 
k nárůstu ceny za dílo.  
ŠTEKL: Městu Plzni chybí vel-
ké zařízení typu dům pro se-
niory se zvláštním režimem. 
A  tady by kraj mohl pomoci 
třeba lokalitou. 
ČÍŽEK: Přes Plzeňský kraj pro-
cházejí důležité dopravní tep-
ny do Německa a tady potře-
bujeme od státu více investic, 
například do silnice I/26 a do 
trati Plzeň–Domažlice. Státní 
silnice se paprskovitě sbíhají 
do Plzně. A kraj vlastní všech-
no, co tuhle páteřní síť propo-
juje. Investujeme většinu peněz 
do obnovy povrchů silnic druhé 
a třetí třídy. Nové silnice, napří-
klad obchvaty obcí se snažíme 
financovat z evropských dotací.  
NOVÝ: Mluvili jsme o západním 
okruhu, ale nám se jeví ještě 
důležitějším okruh východ-
ní, o  němž se vůbec nemluví. 
Ředitelství silnic a  dálnic ho 
v plánu má. 
VANKA: Já bych se ještě vrá-
til k tématu tvorby rozpočtu. 
I z této debaty je zřejmé, že 
koalice má mnohem více in-
formací než opozice. Neby-
lo by oboustranně výhodné, 
kdyby už při samotné tvorbě 
rozpočtu byli lidé z opozice, 
abychom nedostali až hotový 

rozpočet na stůl? A také aby-
chom podrobně věděli, co se 
za kterou částkou skrývá.
To je přímo na ekonomickou 
náměstkyni. Reagujte, prosím.
KREJSOVÁ: Není pravda, že 
byste dostali hotový rozpočet 
na stůl. Dokonce pro ANO jsem 
dělala speciální seminář, pro-
tože ten, který byl pro všech-
ny zastupitele, se vám nehodil. 
A  tam jsem vám vysvětlovala, 
proč a  kam ty které peníze 
jdou. 
VOTAVA: Pane kolego, máte 
přeci svého zástupce i  ve fi-
nančním výboru, kde se všech-
ny záležitosti projednávají. 
VANKA: Nám by se líbilo, kdy-
bychom mohli být už při tom, 
když se vytvářejí první poža-
davky.
ČÍŽEK: Já vám za oblast do-
pravy spolupráci nabízím. Kaž- 
dá strana má svého zástupce 
v  dopravním výboru, ale rád 
vám budu k dispozici i  indivi-
duálně. Nám se osvědčilo mít 
plán akcí hotový co nejdříve, 
takže na něm pracujeme už 
nyní. Není důvod, proč byste 
se nemohli zastavit a  vyjádřit 
se k tomu. Snažíme se stavby 
konzultovat po okresech s jed-
notlivými starosty. Pochopitel-
ně nejsou uspokojeni všichni. 
Požadavků je hodně, peněz 

málo. Celý rozpočet dopravy 
bychom mohli dát do jednoho 
okresu. Ale  i kdybychom pe-
níze měli, není možné uzavřít 
kvůli opravě všechny silnice 
v celém okrese. 
ŠTEKL: Jako zástupce opozi-
ce bych si asi měl stěžovat, jak 
nám koalice nedává žádné in-
formace, ale ono to tak opravdu 
není. Proces utváření rozpočtu 
je komplikovaný a  časově na-
pjatý. Jsem rád, že nám sou-
časná koalice nabízí možnost 
podílet se na tvorbě rozpočtu. 

A také jsem rád, že vedení kra-
je dává víc peněz do vodohos-
podářské infrastruktury, protože 
letošní léto nám ukázalo, jak je 
to potřebné. Je teď k zamyšle-
ní, zda by nebylo možné dát víc 
peněz malým obcím na podporu 
jejich zdrojů vody. 
KREJSOVÁ: O životním prostře-
dí jsme se hodně bavili a je to 
zásadní věc. Předpokládám, že 
připravíme dotační titul na pro-
jekty na zadržení vody v krajině. 
Tedy na retenční nádrže, na ob-
novu rybníčků, výsadbu stromů 
a rozbití velkých lánů. 

Čas vymezený Hyde parku na 
téma rozpočtu Plzeňského kra-
je se chýlí ke konci. Koalice si 
z něj ukrojila výrazně větší díl, 
a  tak na závěr dáme slovo jen 
opozici. Pánové, je ještě něco, 
co v naší debatě nezaznělo?
NOVÝ: Je vidět, že rozpočto-
vé nároky jsou obrovské a ne-
lze vyhovět všem. Proto bych 
pozornost upřel i  směrem 
k  úsporám. A  to i  k  úsporám 
běžných provozních výdajů, 
protože jsme svědky bobtnání 
administrativy samotného úřa-
du. V oblasti středních škol je 
na řadě určitě optimalizace.
Máte představu konkrétních 
položek, kde by se dalo ušetřit?
NOVÝ: O bobtnání úřadu jsem 
mluvil. Dalším příkladem může 

být zastoupení Plzeňského 
kraje v Bruselu.
ŠTEKL: Je jasné, že rozpočet se 
konstruuje dlouhodobě a těžko 
si představit, že by bylo možné 
přesouvat nějaké větší částky. 
Priority jsou jasné a dlouhodo-
bě stálé. Musíme se starat o to, 
co nám ze zákona náleží. Zatím 
kraj, co se rozpočtu týče, fun-
guje dobře. Snad v  tom bude 
pokračovat i nadále.
VANKA: K přesunům peněz by 
nemělo docházet mezi jednot-
livými oblastmi, ale uvnitř. Na-
příklad bude-li pan náměstek 
Čížek potřebovat peníze na sil-
nice, mohl by zauvažovat nad 
nějakou cyklostezkou, zda je 
opravdu nezbytná. 

O  poslední slovo se přeci jen 
hlásí ekonomická náměstky-
ně…
KREJSOVÁ: Padlo tu slovo 
úspory. Pokud se nám podaří 
něco uspořit, pak takový pře-
bytek neutrácíme, ale scho-
váváme do rezervního fondu, 
abychom měli na horší časy. 
Zmíněné bobtnání úřadu sou-
visí s  tím, že stát po nás na 
výkon státní správy vyžadu-
je další a  další činnosti, kte-
ré vyžadují další lidi. Řešením 
by jistě bylo, kdyby stát výkon 
státní správy hradil, ne jen na 
něj přispíval šedesáti procen-
ty, jako je tomu dosud. 

Diskusi vedla 
Markéta Čekanová

Rozpočtové nároky
jsou obrovské a nelze 
vyhovět všem.  

Miloš Nový

„



18 ›› Doprava

www.plzensky-kraj.cz

‹‹ 19

POSKyTOVÁNÍ SLEV 
Od 1. září poskytuje stát ve ve-
řejné dopravě celostátní sle-
vy na jízdném. Jedná se o 75% 
slevu na jízdném ve veřejné do-
pravě pro děti od 6 do 18 let, 
studenty od 18 do 26 let a dů-
chodce nad 65 let. V  Plzeň-
ském kraji je sleva poskytována 
na jednotlivém i  předplatném 
jízdném v  IDP, osobních vla-
cích, rychlících a expresech, na 
všech příměstských autobuso-
vých linkách a ve spojích PMDP 
ve vnějších zónách. Státní slevy 
jsou tak do jisté míry inspiro-
vané slevami Plzeňského kraje, 
které pro výše zmíněné katego-
rie k 31. srpnu skončily. Pokra-
čují ale krajské slevy, které stát 
neposkytuje: Slevy na jízdném 
pro důchodce do 65 let a  dr-
žitele III. stupně invalidity, pro 
rodiče na rodičovské dovolené, 
pro veterány a pro držitele zla-

té Jánského plakety. Plzeňský 
kraj preferuje prokazování slev 
Plzeňskou kartou, jejíž pro-
střednictvím je odbavení rych-
lejší a přesnější, řidiči se nemusí 
rozhodovat, jestli slevu poskyt-
nou či nikoli. Při případné kon-
trole se nárok na slevu u žáků 
do 15 let neprokazuje, u žáků ve 
věku 15 až 18 let se prokazuje 
průkazem totožnosti, u studen-
tů od 18 do 26 let navíc platným 
žákovským průkazem nebo 
platným průkazem ISIC, u dů-
chodců nad 65 let občanským 
průkazem nebo pasem doklá-
dajícím věk.

ZMĚNy ZASTÁVEK V PLZNI
Důležitou novinkou je změna 
zastávek pro veřejnou dopra-
vu jedoucí z  Plzně ve směru 
Losiná a  Starý Plzenec. Od  
2. září staví linkové autobusy 
na nových zastávkách v  pro-

storu náměstí Milady Horáko-
vé, zastávky Slovany. Zastáv-
ku obsluhuje celkem 12 linek 
v  systému Integrované do-
pravy Plzeňska. Spoje, které 
odtud pokračují na Centrální 
autobusové nádraží, budou 
končit od poloviny prosince 

na novém terminálu u Hlavní-
ho nádraží v Šumavské ulici.

NOVÉ INFORMAČNÍ PANELy 
Nové informační panely infor-
mující cestující o  navazujících 
spojích veřejné dopravy a o je-
jich případných zpožděních byly 
nainstalovány zejména na vlako-
vých stanicích v obcích a měs-
tech Plasy, Horní Bříza, Planá, 
Bor, Stod, Horažďovice-město, 
Pačejov, Stříbro. Dále pak v Ta-
chově (vlakové i  autobusové 
nádraží), Konstantinových Láz-
ních (na autobusové zastávce), 
Nýrsku (autobusové nádraží). 
V  Nepomuku přibyl označník 
na náměstí. Odjezdy spojů ze 
stovky dalších zastávek veřejné 
dopravy na území Plzeňského 
kraje lze nalézt také na webo-
vých stránkách společnosti PO-
VED. Aplikace je dostupná také 
z mobilních telefonů.     

Novinky ve veřejné dopravě v kraji

Rekonstrukce Plánické ulice v Klatovech
Společnou akcí Plzeňského 
kraje a města Klatovy se sta-
la stavba „II/186 Klatovy, Plá-
nická ulice“. Oprava povrchu 
financovaná Plzeňským kra-
jem prostřednictvím SÚSPK 
byla provedena v  celkové 
délce 1,456 km v  průjezdním 
úseku městem od Plzeňské 
ulice před okružní křižovatku 
na konci města ve směru na 
Plánici.  Jednalo se o  odfré-
zování stávajících asfaltových 
vrstev s  vyrovnáním příčného 
profilu a  položena byla nová 
ložná a  obrusná vrstva. Sou-
částí stavby byla sanace trh-
lin a podkladní vrstvy, úprava 
rozjezdů, úprava znaků inže-
nýrských sítí a výměna šach-
tových poklopů. 

Z rozpočtu města Klatovy byly 
financovány stavební úpravy 
v ulici Dobrovského, Jiráskova 
a Plánická. Úpravy zahrnovaly 

vybudování vysazených ploch 
v místech stávajících přecho-
dů, doplnění míst pro přechá-
zení, ochranný ostrůvek u kři-

žovatky Dobrovského-Pražská, 
doplnění dlažby s  reliéfním 
povrchem u přechodů a míst 
pro přecházení, úpravu auto-
busových nástupišť a  zřízení 
přejezdných prahů na parko-
viště Na Rybníčkách. Součástí 
prací byla i  úprava veřejného 
osvětlení. Konečnou úpravou 
bylo provedení vodorovného 
dopravního značení doplně-
ného o  piktogramové koridory 
pro cyklisty v celé délce úpra-
vy. Důvodem tohoto značení je 
snaha ochránit cyklisty ve stále 
se zvyšujícím provozu. Celkové 
náklady projektu činily necelých 
17 milionů korun. Z toho 10 mi- 
lionů korun byl podíl Plzeňské-
ho kraje a 7 milionů korun byl 
podíl města Klatovy. 
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Maceo

15. 11. 2018 

Parker

Soutěžíme
s měsíčníkem

Soutěžní otázka v tomto čísle zní: 
V jakém roce se narodil saxofonista 
Maceo Parker?

Správné odpovědi zasílejte do  
27. 9. 2018 pod heslem „PARKER“ 
na adresu: Krajský úřad Plzeňského 
kraje, Odbor kancelář hejtmana, 
Škroupova 18, 306 13, Plzeň nebo na: 
redakce@plzensky-kraj.cz 

Soutěžíme o 2x 2 vstupenky na před-
stavení Maceo Parker v Měšťanské 
Besedě.

Podmínky soutěže naleznete na  
www.plzensky-kraj.cz.

Správná odpověď z  minulého čísla: 
Pavla Břínková

Výherci z červnového čísla:
Jitka Pochová
Anna Krýslová
Ing. Ondřej Pechman



VÝSTaVA
českých a bavorských zahrádkářů  

v Plzeňském kraji  

ukázky a prodej výpěstků ovoce, zeleniny a květin

odborné poradenství

soutěž o největší zahradnické výpěstky

ochutnávky a prodej   

Regionálních potravin Plzeňského kraje

VSTUP ZDARMA

12. – 13. ŘÍJNA 2018
Kulturní dům Šeříková,  

Plzeň-Slovany

pátek: 9:00 - 17:00

sobota: 9:00 - 14:00

www.plzensky-kraj.cz
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